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Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

Notářská konference v Praze: Debatujme nad
numerem clausem
Bývalé sídlo Federálního shromáždění bylo opět plné. Tři stovky hostů zasedly do poslaneckých
křesel, ti nejvýznamnější potom za předsednické stolky. Notářská komora České republiky
uspořádala svou celostátní konferenci a zvolila sál, ze kterého dodnes dýchá historie. Slavnostní a
přesto velmi přátelská a pohodová atmosféra prostupovala dopoledním (oficiálním) i odpoledním
(odborným) blokem až do večerních hodin, kdy se notáři přesunuli na společenskou večeři na
Pražský hrad.

 

Tak trochu netradičně, a to hudebním zážitkem, začala celostátní notářská konference. S odkazem
na oblibu zesnulého Otakara Motejla v uměleckých zážitcích spojených s notářskými konferencemi
vystoupil v úvodu dopoledního bloku houslista Václav Hudeček. Pro notáře vybral Mazurek Antonína
Dvořáka a Cikánské melodie Pabla de Sarasate. Jako první z hostů hovořila místopředsedkyně vlády
a předsedkyně Legislativní rady vlády, Mgr. Karolína Peake. „Notářský stav na mě vždy působil
uklidňujícím dojmem. Z části je to milým a konstruktivním vystupováním jeho reprezentace, a z části
náplní práce, předcházením sporů.“ řekla přítomným notářům. Dalším z řečníků byl místopředseda
Nejvyššího soudu, JUDr. Roman Fiala. Řekl, že všechna právnická povolání by se měla velmi těsně,
společně, zamýšlet nad zájmy a prioritami, které mají. Povolání by se podle něj měla vzájemně
zastávat, a to v době potíží. „ V tomto směru je mnoho co dohánět.“ řekl.

Ministr spravedlnosti JUDr. Jiří Pospíšil otevřel svůj příspěvek slovy, že ministerstvo si uvědomuje
mimořádný význam latinského notářství pro budování demokratického právního státu. Společně s
Notářskou komorou prý čelí snahám politiků „relativizovat vztahy mezi právnickými profesemi“ a to
je také důvod, proč ministerstvo v debatě nad novelou zákona o advokacii nesouhlasilo se snahou



zákonodárců prosadit doložku přímé vykonatelnosti u smluv sepsaných advokáty. „ Není to nic proti
advokátům“ ujistil ministr a připomněl, že nezávislý advokát má být nezávislý na státu. „Tato
veřejnoprávní doložka má příslušet notářství“ pokračoval Jiří Pospíšil. Ministr také podporuje zrušení
exekutorských zápisů. „Toto stanovisko je neměnné, vy ho znáte. Je to stanovisko správné a nejlépe
hájí principy demokratického právního státu.“

Jiří Pospíšil otevřel i téma počtu notářů. Řekl, že by měla proběhnout debata nad numerem clausem,
a to zvláště, pokud dojde k novele exekutorského řádu a zrušení kompetence exekutorů ohledně
sepisování exekutorských zápisů. „ Počet notářů by měl být přiměřený agendě, kterou spravují.“
Ministr také poprosil přítomné notáře o racionální a odpovědné přistupování k případně
schválenému občanskému zákoníku a vyzval k realizaci společných projektů k přípravě právnické
veřejnosti k aplikaci kodexu.

JUDr. Martin Foukal reagoval tím, že si je komora vědoma odpovědnosti a nároků na vzdělávání.
„Právě započala silná generační obměna“ řekl s pohledem do omlazených řad notářů. „ V souvislosti
s onou generační výměnou nastupuje svižnější přístup mladých“ uzavřel s tím, že je komora
připravena probrat s ministerstvem spravedlnosti počet notářů.

Za řečnický pult se postavil také místopředseda Ústavně právního výboru Poslanecké sněmovny
Parlamentu České republiky, Mgr. Marek Benda. V souvislosti s navrhovaným občanským
zákoníkem řekl: „ Bude velký spor nad numerem clausem. Spor s odbornou veřejností. Jde o
celostátní problém, kdy si stěžují občané na nedostupnost služeb notáře.“ Na to reagoval Martin
Foukal tím, že se domnívá, že na ministerstvu spravedlnosti ani Notářské komoře nejsou žádné
konkrétní stížnosti na nedostupnost služeb. „ Ale tím není vyloučeno, že k tomu nemůže docházet,
přesto, že se tato skutečnost neprojeví ve formě stížnosti, která se k nám dostane“ řekl.

Dalším vystupujícím byl jediný zahraniční host, prezident Notárskej komory Slovenskej republiky,
JUDr. Karol Kovács. Po něm se ujal slova prezident Hospodářské komory České republiky, Petr
Kužel, MBA. Mluvil mimo jiné o tématu, zmíněném ministrem Jiřím Pospíšilem, kterému se v
odpoledním bloku následně věnoval i profesor Dědič a Doc. Havel. „ Nechápu, proč po notáři, který
je nejkompetentnější k registraci důležitých dokumentů, musí pak tento dokument posoudit někdo na
soudu.“ Označil to za zbytečné a řekl, že je rád, že ministr Pospíšil našel odvahu tento mezičlánek
zbourat.

V pořadí sedmým hostem byl prezident Soudcovské unie České republiky, JUDr. Tomáš Lichovník.
Řekl, že náplň právnických povolání se buduje po generace a že je přesvědčen, že naši předkové
nebyli „hlupáci“ a věděli, proč co a jak formulují. „S obavami a nelibostí sleduji rozmělňování hranic
mezi právnickými povoláními.“ pokračoval. A to kvůli přecházení pravomocí jednoho povolání na jiné,
přičemž se vytrácí poslání toho kterého právnického povolání. Poslání, které dostalo do vínku.

O slovo se přihlásila také JUDr. Jana Tvrdková, prezidentka Exekutorské komory České republiky.
Činnosti notářů si váží a pro ní osobně byli vždy vzorem a příkladem. Dotkla se také odlišných názorů
exekutorů a notářů na exekutorské zápisy. „Věřím, že za přispění pana ministra nastane klid. I my
máme numerus clausus a jsme dvě nejmenší právnické profese. Byla by škoda, kdyby napětí
přetrvávalo.“ Martin Foukal její názor kvitoval: „Také vnímáme exekutory jako potřebnou, nezbytou
a užitečnou profesi. Je to mladá profese a je třeba, aby si našla tvář. Doufám, že se vztahy uklidní.“

Předposledním řečníkem byl místopředseda České advokátní komory, JUDr. Petr Poledník a
vystoupení hostů uzavřela prezidentka Unie státních zástupců, JUDr. Lenka Bradáčová, Ph.D..

Po přestávce se ujal slova JUDr. Miloslav Jindřich, viceprezident Notářské komory České
republiky. Uvedl téma odborné části – tím byla Úloha notářství a jeho přínos v právu



obchodních korporací. Řekl, že „ Notářská komora pokládá působení notáře v této oblasti za
stěžejní.“ a že „zvolená koncepce preventivní kontroly notářem se osvědčila, že trend využívající
potenciál notářství by měl pokračovat.“ Zdůraznil, že „i výkon notářství je především právní službou
a že by ji notáři měli vykonávat komplexně“.  Slovo pak dostali odborníci na slovo vzatí, prof. JUDr.
Jan Dědič a JUDr. Bohumil Havel, Ph.D. Velmi přínosné přednesy účastníci diskutovali do
večerních hodin na společenské večeři ve vinárně Vikárka na Pražském hradě.

Kompletní reportáž naleznete v aktuálním vydání časopisu AD NOTAM.
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